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ادامه چالش ها بر سر واردات برنج
دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران، در توضیح دلایل نوسانات 
بازار برنج، به چند عامل اصلی اشاره کرد که شامل بیش برآورد 
تولید داخلی، مشکلات ارزی و رسوب بیش از ۲۰۰ هزار تن برنج 
در گمرکات است و هشدار داد که ادامه این روند می تواند جریان 
تأمین برنج را با چالش های جدی مواجه کند. به گزارش ایسنا، 
در ماه های اخیر، بازار برنج ایران شاهد نوسانات قیمتی شدید و 
التهابات بی سابقه ای بوده است. از افزایش قیمت های نجومی 
گرفته تا کمبود عرضه، این مشکلات ریشه در تصمیم گیری های 
کی  نادرست، مشکلات ارزی و موانع وارداتی دارند. مجیدرضا خا
- دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران - در گفت وگو با ایسنا، در 
این زمینه به طور دقیق به تشریح دلایل اصلی وضعیت موجود 
در بازار پرداخته و راهکارهایی برای کنترل این وضعیت ارائه داد و 
کید کرد که بیش برآورد تولید داخلی، ابهامات ارزی و تأخیرهای  تأ
طولانی در تخصیص و تأمین ارز از جمله مشکلات اصلی این 
کی نسبت به پیامدهای ادامه این  بحران هستند. همچنین، خا
روند هشدار داد و خواستار چاره اندیشی فوری برای حل مشکل 
برنج های دپو شده در گمرکات و شفاف سازی سیاست های 

واردات شد.
   دلایل اصلی گرانی 

کی با اشاره به افزایش قیمت ها و التهاب بازار برنج  مجیدرضا خا
توضیح داد: در فصل ممنوعیت واردات برنج در سال گذشته، 
روند افزایشی قیمت ها آغاز شد و این روند در زمستان به اوج خود 
رسید. در نیمه اسفند، اعضای انجمن وارد عمل شدند و حدود ۷۰ 
هزار تن برنج از محل واردات خود به بازار عرضه کردند که این اقدام 
تا حدی بازار را آرام کرد اما متأسفانه به دلایلی بازار دوباره دچار 
التهاب شد و امروز شاهد قیمت های غیرمنطقی در بازار برنج 
کی توضیح داد: علت اصلی این بحران، بیش برآورد  هستیم. خا
حداقل ۷۰۰ هزار تنی تولید داخلی بود که بر اساس آن واردات 
کافی انجام نگرفت و به همین دلیل، تقاضا از عرضه پیشی گرفت 
لان و عدم انبارش از قبل، باعث بروز نوسانات  و در کنار ورود دلا
شدید قیمتی شد. وی افزود: موضوع دیگری که مشکل ساز 
شده، ابهامات ارزی است. چشم انداز نرخ ارز در سالجاری کاملا 
نامشخص است و هر روز اخبار غیررسمی و متناقضی در این باره 
منتشر می شود؛ از حذف ارز ترجیحی گرفته تا حفظ آن یا حتی 
اجرای ترکیبی از ارز ترجیحی و مبادله ای که انجمن واردکنندگان 
برنج ایران به عنوان تشکل تخصصی بخش خصوصی، از حذف 
کامل ارز ترجیحی استقبال می کند، زیرا تخصیص و تأمین این نوع 
ارز به فرآیندی فرسایشی تبدیل شده و به دلیل تخلفات موجود 
لان سودجو،  عمدتاً در حلقه های پسین واردات و فعالیت دلا
کی  برنج به قیمتی که باید به دست مصرف کننده نمی رسد. خا
تصریح کرد: واردکنندگان معتبر و شناسنامه دار که به مسئولیت 
تأمین قوت غالب مردم متعهد بوده و برای اعتبار برند خود ارزش 
قائلند، همواره از هرگونه تخلف بر حذر هستند و برنج را با قیمت 
مصوب و مطابق با ضوابط مقرر در اختیار حلقه های بعدی قرار 
می دهند. وی در ادامه گفت: به دلیل تأخیر ۱۰ ماهه در پرداخت 
به فروشندگان خارجی، تأمین کالا به شدت تحت تأثیر قرار گرفته 
گر این روند ادامه یابد، جریان تأمین مختل خواهد شد و  و ا
تأمین کنندگان خارجی دیگر تمایلی به فروش کالا به کشور ما 

نخواهند داشت.
   مشکلات مالیاتی 

دبیر انجمن واردکنندگان برنج ادامه داد: یکی دیگر از مشکلاتی 
که در واردات برنج وجود دارد، زمان بر شدن تعیین تکلیف مالیات 
کی اظهار کرد: به دلیل ابهامات  بر ارزش افزوده واردات است. خا
خ ۱۰ درصدی این مالیات  در این خصوص، شائبه اعمال نر
تقویت شده است، در حالی که طبق روال سال های گذشته، این 
عدد برای کالاهای اساسی از جمله برنج به یک درصد کاهش 
می یافت تا قیمت تمام شده کالا کاهش یابد. وی همچنین 
به یکی دیگر از چالش های مهم اشاره کرد: رسوب بیش از ۲۰۰ 
هزار تن برنج در گمرکات کشور از جمله چالش های مهم در بازار 
برنج است و با وجود اینکه بازار با کمبود و تقاضای شدید مواجه 
است، اما به دلیل مشکلات ارزی یا انقضای ثبت سفارش ها، روند 
ترخیص این محموله ها با کندی مواجه شده است. لازم است 
هرچه سریع تر برای این برنج های دپو شده چاره اندیشی شود، 
چرا که تداوم این وضعیت علاوه بر تشدید وضعیت موجود در ، 
موجب از بین رفتن بخشی از سرمایه فعالان اقتصادی نیز خواهد 
کی به مشکلات بازار برنج ایرانی اشاره کرد و گفت: معمولا  شد. خا
کشاورزان بخش زیادی از محصول خود را در ابتدای فصل به 
فروش می رسانند، زیرا برای تأمین هزینه های معیشتی خود به 
نقدینگی فوری نیاز دارند و به همین دلیل، عمده برنج ایرانی 
در اختیار واسطه گرانی قرار می گیرد که غالبا به دنبال سودهای 
بادآورده هستند. این افراد با رصد بازار و پیش بینی افزایش 
قیمت ها، عرضه برنج را به تأخیر می اندازند که باعث تشدید 
نوسانات قیمتی و بی ثباتی در بازار می شود. وی همچنین اظهار 
کرد: تصمیم اشتباه تعیین سقف قیمت برای برنج  کیفی، عامل 
مهمی در شکل گیری بازار سیاه و متاسفانه تشدید اختلاط از 
کی در ادامه با اشاره به وضعیت  گران بازار بود. خا سوی سودا
تولید و مصرف برنج در کشور افزود: کشور با مشکلاتی جدی نظیر 
خشکسالی، فرونشست زمین، ذخایر نگران کننده آبی، افزایش 
هزینه های تولید و کاهش سطح زیرکشت مواجه است بنابراین، 
صحبت از خودکفایی در تولید برنج هرچند آرمانی به نظر می رسد 

اما در این شرایط بیشتر شبیه شوخی و خودزنی است. 
   راهکاری برای بازگشت آرامش 

کی در ادامه به راهکارهایی برای کنترل بازار برنج اشاره  خا
کرد و گفت: اولین اقدام ضروری، تعیین تکلیف سریع تر نرخ ارز و 
وضعیت مالیات بر ارزش افزوده برنج است. همچنین، تسریع در 
تأیید و تخصیص ارز از سوی وزارت جهاد کشاورزی و بانک مرکزی 
و نیز تأمین ارز ضروری است و این فرآیند باید سریع تر از گذشته 
انجام شود. وی ادامه داد: حذف ارز ترجیحی منوط به تسویه 
مطالبات جاری و معوقات ارزی نیز می تواند مؤثر باشد. همچنین، 
حتماً باید از اعمال ممنوعیت فصلی واردات در سال جاری پرهیز 
کرد، زیرا این ممنوعیت نه تنها منجر به کمبود و گرانی می شود، 
بلکه التهاب بازار را به ویژه در آستانه ایام اوج مصرف در ماه های 
کی افزود: همه نهادها از  محرم و صفر افزایش خواهد داد. خا
مرکز آمار تا وزارت جهاد کشاورزی بر سر سرانه مصرف ۳۵ تا ۳۶ 
کیلوگرم برنج در سال اتفاق نظر دارند. در حال حاضر با احتساب 
اتباع خارجی، حداقل ۹۰ میلیون نفر در کشور مصرف کننده برنج 
هستند؛ بنابراین، با در نظر گرفتن سرانه مصرف ۳۶ کیلوگرم، 
میزان مصرف سالانه کشور حدود سه میلیون و ۲۵۰ هزار تن برآورد 
می شود. در نتیجه، باید حداقل یک میلیون و ۳۰۰ تا یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار تن برنج وارد شود تا بازار به تعادل برسد و قیمت ها به 

کانال منطقی بازگردند.

اخبار

 نرخ فرآورده های لبنی 
 چقدر افزایش می یابد؟

بر اساس اعلام صنعت لبنیات کشور، با توجه 
به افزایش ۲۷.۷ درصدی قیمت شیر خام، 
میانگین سهم شیر مصرفی در محصولات لبنی، 
بسته به نوع کالا تا ۹۰ درصد و با میانگین ۶۵ 
درصد خواهد بود. رصد هفتگی بازار کالاهای 
اساسی نشان داد که در حدود ۲ ماه اخیر برخی 
از اقلام لبنی، محصولاتی که بازار تقاضای کمتری 
دارند با افزایش قیمت مواجه بودند. افزایش 
از فرآورده های لبنی در حالی  قیمت برخی 
انجام شد که قیمت شیر خام هر کیلو گرم ۱۸ 
خ تعیین شده از سوی  هزار تومان بر اساس نر
گذاری و اتخاذ سیاست های  شورای قیمت 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی بود. هفته 
گذشته با اعلام اینکه قیمت ۴ قلم کالای اساسی 
از جمله شیر خام در این شورا تعیین تکلیف 
شده است انتظار می رود در بازار فرآورده های 
لبنی شاهد افزایش قیمت محصولات از جمله 
اقلامی که طی این دو ماه دچار افزایش قیمت 
بودند، باشیم. در خبری صنعت لبنیات کشور 
اعلام کرد، با توجه به افزایش ۲۷.۷ درصدی 
قیمت شیر خام، میانگین سهم شیر مصرفی در 
محصولات لبنی، بسته به نوع کالا تا ۹۰ درصد و 
با میانگین ۶۵ درصد خواهد بود. بر این اساس، 
میزان اثر بخشی قیمت شیر خام در رشد قیمت 
محصولات در سال ۱۴۰۴ معادل ۱۸ درصد و ۲۴ 
درصد نیز از بابت هزینه های دستمزد، سربار 
تولید، حمل و نقل و بسته بندی، تغییرات نرخ 

ارز و انرژی خواهد بود. 

بورس متعادل شد
بازار سرمایه در اولین روز هفته رشد نسبی را 
تجربه کرد؛ به طوری که شاخص کل با افزایش 
۴۳۳۴ واحد به رقم سه میلیون و ۲۴۱ هزار واحد 
رسید. به گزارش ایسنا، روز شنبه شاخص کل 
بورس اوراق بهادار تهران ۴۳۳۴ واحد رشد 
کرد و به رقم سه میلیون و ۲۴۱ هزار و ۲۷۷ واحد 
رسید.  )۲۷ اردیبهشت ۱۴۰۴(  شاخص هم وزن 
اما ۴۵۱ واحد کاهش داشت و در عدد ۹۷۲ هزار و 
۵۳۱ واحد ایستاد. تالار شیشه ای در ۲۸ روز کاری 
اخیر و در شرایطی که بازارهای ارز و طلا تحت 
کرات و بهبود مناسبات بین المللی  تاثیر مذا
روند کاهشی دارند، هفت روز منفی را سپری 
کرده و سایر روزها سبزپوش بوده است. در 
اولین روز کاری هفته تعداد سهام مثبت بورس 
۱۴۸ عدد و سهام منفی ۱۹۴ عدد بود. تعداد 
خریداران نیز به ۹۲ هزار نفر رسید و به طور کلی 
بازار ۰.۱۳ درصد افزایش داشت. همچنین  ۸۱۴ 
هزار فقره معامله به ارزش حدود ۲۱ هزار میلیارد 
تومان در بازار سهام انجام شد.فارس بیشترین 
تاثیر مثبت را بر شاخص بورس داشت اما فملی 
کردند. از نمادهای  و فولاد اثر منفی ایجاد 
کنش نیز می توان به خساپا، خودرو و  پرترا
وبملت اشاره کرد. شاخص فرابورس ایران نیز 
رشد ۷۳ واحد را تجربه کرد و به ۲۷ هزار و ۹۳۲ 
واحد رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس 
۳۴۵ هزار فقره و ارزش آن ۱۲۲ هزار میلیارد تومان 
بود. آریا، آریان و سامان بیشترین تاثیر مثبت را 
بر شاخص فرابورس داشتند. وپایا، مهرمام و 

کنش فرابورس بودند. فزر نیز از نمادهای پرترا

طرح کاربر انرژی به دولت رفت
باره  در  نفت  وزیر  برنامه ریزی  معاون 
ح کاربرانرژی گفت: هرچند این  سرنوشت طر
ح شد،  ح نخستین بار سه سال پیش مطر طر
اما امسال با حمایت وزیر نفت، به طور رسمی 
کنون در  به هیات دولت پیشنهاد شده و هم ا
کمیسیون اقتصادی دولت در دست بررسی و 
جمع بندی است. احمد زراعت کار روز شنبه 
در این باره اظهار داشت: با تکیه بر ظرفیت های 
فناوری اطلاعات و همکاری وزارت ارتباطات، در 
حال ایجاد زیرساخت هایی هستیم که امکان 
بهینه سازی و مبادله مصرف انرژی را به صورت 
مشارکتی و حتی بدون دخالت مستقیم دولت 
فراهم می کند که گام مؤثری در اصلاح ساختار 
مصرف انرژی کشور است. معاون برنامه ریزی 
وزیر نفت درباره ناترازی مصرف انرژی در کشور 
خاطرنشان کرد: پرداخت یارانه های سنگین 
انرژی سبب شده است که مصرف در بخش های 
مختلف، از جمله صنعتی، خانگی و تجاری، 
بدون منطق و کنترل لازم ادامه یابد؛ از این 
رو باید با بهره گیری از ابزارهای نوین، زمینه  
ایجاد یک بازی برد - برد میان مصرف کنندگان 
مختلف را فراهم کنیم. وی با اشاره به تازه ترین 
وضعیت طرح »کاربر انرژی« افزود: هرچند این 
ح شد،  ح نخستین بار سه سال پیش مطر طر
اما امسال با حمایت وزیر نفت، به طور رسمی 
کنون در  به هیات دولت پیشنهاد شده و هم ا
کمیسیون اقتصادی دولت در دست بررسی و 
جمع بندی است. معاون برنامه ریزی وزیر نفت 
کید بر اینکه در صورت تصویب چارچوب  با تأ
ح در هیات وزیران، شفاف سازی بخش  طر
اقتصادی آن ضروری است، خاطرنشان کرد: 
در این زمینه، همکاری نزدیکی با سازمان 
برنامه و بودجه و دیگر نهادهای اقتصادی در 
جریان است. زراعت کار ادامه داد: به موازات 
آن، در حال ترغیب سرمایه گذاران و گروه های 
فناور برای آغاز فعالیت های مشترک و امضای 
قراردادهای دوجانبه هستیم تا به محض نهایی 
شدن مصوبات، امکان بهره برداری از خدمات 

آنها فراهم شود.

برق  کمبود  بحران  با  کشور  که  روزهایی  در  ملی:  آرمان 
دست وپنجه نرم می کند، تحلیل ها و گمانه زنی ها درباره ریشه های 
ح می شوند. هرچند  این وضعیت نیز داغ تر از همیشه مطر
تغییرات اقلیمی و... همگی به تغییراتی انجامیده است که به 
کمبود انرژی در سطح کلان منتهی شده است، اما سوءاستفاده از 
این شرایط توسط برخی از افراد، خبری است که برخی از رسانه ها 
، منتشر کرده اند. بر این اساس واردات حدود ۵  مانند برق نیوز
میلیارد دلار موتور برق به کشور توسط برخی با استفاده از رانت 
و لابی گری  رویکردی است که در نهایت به فروش خاموشی و 
سودهای کلان ناشی از فروش ژنراتورها و موتوربرق ها منتهی 

شده است. 

   از واقعیت تا شایعه
به گزارش »آرمان ملی«، بر اساس برخی روایت ها، کمبود برق 
در برخی مناطق و ناتوانی در تأمین نیازهای تولیدی و صنعتی، 
به شکل گیری بازاری غیررسمی برای تولید و فروش برق انجامیده 
است. بر این اساس، برخی گروه ها با واردات موتور برق، ژنراتورها، 
نیروگاه های کوچک مقیاس و حتی تجهیزات تولید برق مستقل، 
در پی ایجاد انحصار و تسلط بر بازار تأمین برق خصوصی هستند؛ 
بازاری که به ویژه در زمان خاموشی های گسترده، می تواند به 
منبعی سودآور تبدیل شود. این در حالی است که؛ برخی دیگر از 
کارشناسان، از تغییر اولویت های وزارت نیرو در سرمایه گذاری بر 
کنده و کوچک مقیاس  زیرساخت های کلان به نفع پروژه های پرا
انتقاد دارند؛ تغییری که به گفته آنان، به جای حل مسئله در 
سطح ملی، فضا را برای منفعت جویی گروه های خاص هموار کرده 
گرچه این گمانه زنی ها هنوز از سوی منابع رسمی تأیید  است. ا
نشده اند، اما تکرار الگوی خاموشی های برنامه ریزی نشده، نبود 
شفافیت در توزیع برق و سکوت نهادهای ناظر، به این تردیدها 
دامن زده است. به باور برخی از کارشناسان؛ این رویکرد، اعتماد 
عمومی به سیاست های انرژی، زمانی تقویت می شود که مدیریت 
بحران نه فقط از نظر فنی بلکه از نظر شفافیت و پاسخگویی نیز 
قابل دفاع باشد، در غیر این صورت، حتی بحران برق هم ممکن 
است به بحران های عمیق تری در حوزه سرمایه اجتماعی منجر 

شود. 

   سایه ای در خاموشی
امروز، بحث هایی که پیش تر در قالب گمانه زنی  مطرح می شد، 
حالا رنگ و بوی دیگری به خود گرفته اند. این که آیا گروه هایی در 
سایه بحران برق، پروژه ای سیستماتیک برای واردات ژنراتورها و 
نیروگاه های کوچک مقیاس طراحی کرده اند یا نه، سؤالی است 
که افکار عمومی و بخشی از کارشناسان مستقل انرژی را به خود 
مشغول کرده است. بر اساس اخبار منتشره در برخی از رسانه ها؛ 
مدت ها پیش، واردات گسترده تجهیزات تولید برق مستقل با 
قیمت های پایین و فروش مجدد آنها با نرخ هایی چند برابر، در 
کنار خاموشی های مکرر و بی برنامه، به ذهنیتی دامن زده که 
بحران برق فقط یک ضعف فنی یا طبیعی نیست؛ بلکه ممکن 

است بخشی از یک سناریوی بزرگ تر باشد که شاید بتوان نام 
آن را »خاموشی فروشی« نهاد. هرچند ناترازی برق و کمبود آن 
در کشور در شرایط کنونی امری بدیهی است، اما وقوع برخی از 
اتفاقات و کلاهبرداری های عجیب در سطوح مختلف، باعث 
شده تا با وجود شواهد متعددی، این گمان شکل گیرد شاید 
پشت پرده ای در باره ضرورت خرید نیروگاه از سوی بنگاه های 
تولیدی و یا گسترش خرید موتورو ژنراتورهای برق در انداره های 
مختلف وجود داشته باشد. از این رو شاید در حالی که مردم با 
گرما، قطعی برق و کاهش بهره وری تولید مواجه اند، کمترین انتظار 
این باشد که؛ دستگاه های نظارتی و رسانه ها با شفاف سازی این 

روندها، نقطه پایانی بر این گمانه زنی ها بگذارند. 
 

   غیرممکن نیست
آرش نجفی رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران، در این 
باره به »آرمان ملی« گفت: این گمانه زنی که تا چه حد واقعیت 
دارد گروه هایی عامدانه وارد این بازی شده باشند؛ گروه هایی 
که پشت پرده  ماجرای بحران برق قرار داشته باشند، با توجه به 
تمام مشکلات و اتفاقات عجیب و غریبی که به گوش می رسد 
نمی تواند عجیب و دور از ذهن باشد. چرا که وقتی که سود بزرگی 
در یک قضیه باشد، امکان کسانی که با لابی گری و رانت درصدد 
سوءاستفاده هستند نیز وجود دارد. اینکه کسانی پشت پرده 
این امر باشند که با فضاسازی در صدد فروش و سود شخصی از 
این محل باشند نیز وجود دارد، همانگونه که در حال حاضر نیز 
درباره ورود برخی گروه ها به پروسه واردات تجهیزات خورشیدی، 
به ویژه پنل ها و نیروگاه های خورشیدی شنیده می شود. با 
ک،  توجه به ضرورت حیاتی کشور برای توسعه انرژی های پا
این بازار نوپا به سرعت در حال تبدیل شدن به بستری جدید 
برای منفعت طلبی برخی گروه های خاص است؛ گروه هایی که 
با دسترسی به مجوزها و رانت های خاص، زمینه واردات این 
تجهیزات را برای خود هموار کرده اند، در این میان، شرایط 
تحریمی و نبود نظارت شفاف، فضا را برای سوءاستفاده بیشتر 

فراهم کرده است. 

   احداث نیروگاه در بنگاه های تولیدی
 او افزود: این مساله حالا در مورد واردات موتور ژنراتورهای ۱ 
مگاوات، ۱۰ مگاوات و حتی ظرفیت های بالاتر نیز مطرح شده 
است؛ تجهیزاتی که عمدتا گازسوز یا گازوئیل سوز هستند و 
به دلیل مصرف بالا و تأثیر مستقیم شان بر شبکه انرژی، نقش 
حساسی ایفا می کنند. برخی معتقدند که واردات این تجهیزات 
نیز تحت تأثیر لابی هایی خاص و بهره برداری از رانت های 
پنهان صورت می گیرد. نجفی اضافه کرد: ایده احداث نیروگاه 
ح می شود،  در واحدهای صنعتی، آن طور که این روزها مطر
از اساس با تردیدهایی جدی همراه است. این راهکار نه تنها 
مسیری اصولی برای تأمین برق پایدار نیست، بلکه می تواند 
فشار جدیدی را به صنایع وارد کند؛ صنایعی که خود درگیر 
چالش های اقتصادی، تامین مواد اولیه و نوسانات انرژی 

هستند. از سوی دیگر شفافیتی درباره اعتباراتی که به وزارت 
نیرو تخصیص می یابد وهزینه کرد آن، وجود ندارد. در حقیقت 
این سوال ها مطرح است که این اعتبارات دقیقا به چه میزان و 
روند تخصیص آنها به چه شکل است؟ چه نهاد یا نهادهایی بر 
هزینه کرد آن نظارت دارد؟ و مهم تر از همه، در شرایطی که وزارت 
نیرو مسئول تأمین انرژی کشور است، چرا بار تأمین برق به دوش 
خود واحدهای تولیدی افتاده است؟ این رویکرد، جایگاه وزارت 
نیرو و وظایف ساختاری آن را زیر سؤال می برد. او اضافه کرد: 
گرچه برخی می گویند احداث نیروگاه های کوچک در بنگاه های  ا
تولیدی می تواند به بهره وری و کاهش اتلاف انرژی کمک کند، اما 
در شرایط فعلی که کشور با کمبود شدید گاز و انرژی مواجه است، 
راه اندازی این نوع نیروگاه ها نیز در عمل با موانع جدی مواجه 
گر راهبردی منسجم و علمی وجود  خواهد بود. در نهایت، ا
نداشته باشد، این سیاست ها نه تنها بحران را حل نمی کنند، 

بلکه ممکن است خود به بخشی از بحران تبدیل شوند.  

   صرفه جویی در مصرف
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: یکی از 
عوامل مهم در بحران برق کشور، افزایش مصرف به ویژه در فصل 
تابستان و استفاده گسترده از دستگاه های سرمایشی است. این 
موضوع بارها از سوی کارشناسان مطرح شده و پیشنهادهایی 
نیز برای مدیریت آن ارائه شده، است. از جمله استفاده از منابع 
مالی موجود در قالب یارانه سبز یا اعتبارات توافق شده با کشور 
چین، به منظور جایگزینی کولرهای پرمصرف با کولرهای اینورتر 
گرید یک و مصرف کم که قطعا می تواند مقدار زیادی از مصرف 
برق را صرفه جویی کند. در صورت واردات هدفمند این کولرها 
و ارائه آنها به خانوارها با طرح های اقساطی از طریق قبض برق، 
می توان هم مصرف برق را به صورت قابل توجهی کاهش داد و 
هم در میان مدت هزینه های تأمین انرژی را کنترل کرد. نجفی 
توضیح داد: هزینه تأمین هر مگاوات برق از طریق ژنراتورهای 
دیزلی یا گازسوز، رقمی در حدود ۳۵۰ هزار دلار برآورد می شود که 
با نرخ فعلی، معادل حدود ۲۵ میلیارد تومان است، در حالی که 
گر به درستی در حوزه بهینه سازی مصرف هزینه و  همین رقم، ا
خرید مصرف کولرهای گازی کم مصرف مذکور شود، می تواند 
کید بر اینکه؛ یکی از  اثربخشی بالاتری داشته باشد. او با تا
مهم ترین حوزه ها، سیستم های سرمایشی خانگی است، گفت: 
وسایل سرمایشی بخش عمده ای از بار شبکه را در ماه های 
گرم سال به خود اختصاص می دهد، به همین دلیل، بهترین 
« به »مصرف هوشمند«  رویکرد، تغییر پارادایم از »تولید بیشتر
است؛ رویکردی که نه تنها در کاهش بار شبکه نقش ایفا می کند، 
بلکه مردم را نیز در فرآیند مدیریت انرژی سهیم می کند و می تواند 
منافع اقتصادی مستقیم برای خانوارها به همراه داشته باشد 
و این مهم می تواند با به کارگیری سازوکارهای مشارکتی، نظیر 
تسهیل در خرید کولرهای کم مصرف با اقساط بلندمدت برای 
مردم و تقسیط آن در قبوض برق عملیاتی کرد تا در نهایت به 

توسعه پایدار برق رسید. 

»آرمان ملی« لابی گری فروش ژنراتورهای برق و ارتباط آن با تشدید خاموشی ها را بررسی می کند

خاموشی فروشی و رونق  فروش ژنراتورهای برق 
غیررسمیخریدوفروشژنراتوربرقدرخاموشیها    سهمبازار

پتروشیمی  صنایع  شرکت  مدیرعامل 
ح های  خلیج فارس با اشاره به اقدامات و طر
این شرکت در راستای خلق سرمایه برای اتمام 
پروژه های نیمه تمام، گفت: در راستای منویات 
برای  »سرمایه گذاری  عملی  تحقق  و  رهبری 
تولید« توانستیم مجوز بزرگ ترین تأمین مالی 
بازار سرمایه را از طریق اوراق بهادار کسب کنیم. 
محمد شریعتمداری با اشاره به نام گذاری سال 
۱۴۰۴ از سوی مقام معظم رهبری به نام سال 

داشت:  اظهار  تولید«  برای  »سرمایه گذاری 
هلدینگ خلیج فارس طرح های متعددی را برای 
تأمین سرمایه جهت سرمایه گذاری برای تولید 
آغاز و اجرا کرده است. وی با اشاره به فروش شرکت 
ارزش ماندگار به مبلغ بیش از ۳۸ هزار میلیارد 
تومان، تصریح کرد: تمامی این مبلغ صرف تکمیل 
پروژه های دارای اولویت و با درصد پیشرفت بالا 
کید کرد: ما بیش از ۱۲  می شود. شریعتمداری تأ
میلیارد دلار پروژه نیمه تمام داریم که می بایست 
برای تکمیل آنها سرمایه لازم را تأمین کنیم. وی 
ادامه داد: یکی از راه های تأمین مالی فروش 
اوراق بهادار است که موفق شدیم مجوز انتشار 
۱۲ هزار میلیارد تومان اوراق بهادار را کسب کنیم. 
براین اساس موافقت اصولی انتشار اوراق اجاره به 
مبلغ ۱۲ هزار میلیارد تومان در ۳ مرحله دریافت 
شد. به گفته مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس، در هر مرحله از انتشار اوراق، مبلغ 
خ ۲۳ درصد، سررسید  ۴ هزار میلیارد تومان با نر
خ ۲۳ درصد و مواعد پرداخت سود ۳  ۴ساله و نر
کید  ماه یکبار نشر داده می شود. شریعتمداری تأ
کرد: این اوراق با تشکیل کنسرسیومی از نهادهای 
مالی و شرکت های تأمین سرمایه در آینده نزدیک 
منتشر می شود و مبلغ حاصل شده در تکمیل 

پروژه ها هزینه خواهد شد.

محمد شریعتمداری خبر داد:

تحقق سرمایه گذاری برای تولید با دریافت مجوز انتشار 
۱۲ هزار میلیارد تومان اوراق توسط هلدینگ خلیج فارس
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